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88523060سرويس اجتماعي

 از شروع كار معلمي خود بگوييد و اينكه چه 
شد به عنوان معلم خلاق شناخته شديد؟ 

بعد از اينكه از دانش��گاه فرهنگي��ان فارغ التحصيل 
ش��دم، در ي��ك روس��تاي دورافت��اده در اس��تان 
كهگيلويه و بويراحمد معلمي را آغاز كردم؛ روستايي 
كه به شدت محروم بود، گاز نداشت و مدرسه اش به 
دليل فاصله زياد از روستا، هنوز برق كشي نشده بود! 
به همين دليل به نظرم رس��يد اصلي ترين كاري كه 
بايد در آنجا انجام شود، وصل كردن برق مدرسه است، 
بنابراين با كمك برخي از اهالي روستا، شبكه برق را 
به كلاس هاي درس رس��انديم، همين باعث ش��د تا 
بتوانيم براي هوشمندسازي مدرسه اقداماتي را انجام 
دهيم، مثل نصب پروژكتور كه با كمك آن، محتواي 
تصويري مرتبط با درس را به بچه ها نش��ان مي دادم 
و اين كار، موجب تفهيم بهتر دروس براي آنها ش��د. 
از طرفي تمام تلاش��م را كردم تا از روش هاي جديد 
تدريس، مثل گردش هاي علمي استفاده كنم، مثلًا 
دانش آموزان را از روستا به شهر ببرم تا سينما و  موزه 
را ببينند. شايد دليل اينكه عنوان معلم خلاق را به من 
دادند، اين باش��د كه تلاش كردم با كمترين امكانات 

بهترين كارها را انجام دهم. 
 اختراعات�ي از س�وي دانش آم�وزان 
مدرس�ه تان ب�ه ثب�ت رس�يده ك�ه رتبه 
ه�م آورده اس�ت، در اين رابط�ه توضيح 

مي دهيد؟
در روش هاي جدي��د تعليم و تربيت ب��ر موضوع حل 
مس��ئله تأكيد زيادي مي ش��ود، اينكه دانش آموز در 
موقعيت هاي مختلف قرار بگيرد و به تفكر واداش��ته 
ش��ود. از آنجا كه پاك كردن تخته وايت برد كلاس به 
خاطر سموم موجود در ماژيك امكان ابتلا به سرطان 
را افزايش مي دهد، تصميم گرفتم يك مسئله در رابطه 
با آن براي بچه ها طرح كنم و ب��ه اصطلاح، با يك تير 
دو نشان بزنم. از بچه ها پرسيدم »چه كار كنيم تخته 
كلاس بدون اينكه به آن دس��ت بزنيم، پاك شود« و 
بعد از حدود س��ه ماه همفكري و ايده پردازي با آنها، 
توانستيم تخته پاك كن الكتريكي بسازيم؛ وسيله اي 
كه در سال1396 در جشنواره اختراعات دانش آموزي 
جابربن حيان رتبه برتر كشوري را كسب كرد. در واقع 
اين اختراع از سوی دانش آموزاني كه حتي مركز استان 
محل زندگي شان را نديده بودند، انجام شد و براي شان 
موفقيت بس��يار بزرگي بود. علاوه ب��ر اين اختراعات 

كارهاي هنري نيز در مدرسه انجام داديم. 
 چه كارهايي؟

سال اول معلمي ام سعي كردم به آنها هنري را آموزش 
دهم، نه اينكه مثلًا در زنگ هنر ب��ه بچه ها بگويم كه 
نقاشي بكشيد و من هم استراحت كنم، بلكه كارهايي 
مثل معرق و س��فالگري را ياد دادم و حت��ي آنها را با 
هنرهاي نمايش��ي مثل تئاتر آش��نا كردم. اين بچه ها 
اس��تعدادهاي ش��گفت انگيزي دارند اما متأسفانه در 
فضاي روستايي به آنها توجه نمي شود. براي ديده شدن 
اين بچه ها در مراسم و مناسبات مختلف مثل اربعين 
يا جشنواره فجر، اهالي روستا و همچنين روستاهاي 
اطراف را دعوت مي كردم تا بچه ها براي ش��ان تئاتر و 
س��رود اجرا كنند. به مرور زمان فهمي��دم تعدادي از 
اين بچه ها، استعداد بازيگري بسيار خوبي دارند، براي 
همين فيلمنامه اي نوشتم و با بازي آنها، فيلم كوتاهي 
به اسم هابيل يا قابيل ساختم. اين فيلم را كه با دوربين 
موبايل ضبط ك��رده بودم در جش��نواره دانش آموزي 
رشد رتبه آورد. اين شروع خوبي براي ورود ما به عرصه 
فيلمسازي بود و دانش آموزانم تشويق شدند و انگيزه 
گرفتند، به همين دليل در سال هاي بعد، 10فيلم كوتاه 
تربيتي ساختيم و محتواهايي مثل تلاش كردن، ايثار و 
صداقت را از زبان هنر و به صورت غيرمستقيم به بچه ها 

و مخاطبان فيلم منتقل كرديم. 
 آيا ساخت و ديدن اين فيلم ها به تغييرات 

بچه ها هم منجر شده است؟
بله و م��ن اين تغيي��رات را به خوبي ديدم و ش��اهدش 
بودم، مثلًا يك فيلم به نام فريب ساختيم، داستان اين 
فيلم درباره دانش آموزي بود كه مي خواست بدون هيچ 
تلاشي، پزشك شود! ش��خصيت اصلي اين فيلم درس 
نمي خواند و حتي جدول ضرب هم بلد نيس��ت، او يك 
روز در مسير برگشت از مدرس��ه به خانه، دستگاهي را 
پيدا مي كند كه متوجه مي شود اگر دستگاه را به مغزش 
وصل كند، اطلاع��ات در عرض چند ثاني��ه به مغزش 
منتقل مي شود! براي همين تصميم مي گيرد كتاب هاي 
پزشكي را بدون هيچ زحمتي به مغزش منتقل كند، در 
نهايت هم پزشك مي شود، اما در ادامه فيلم اتفاقاتي رخ 
مي دهد كه به او مي فهماند هيچ چيزي بلد نيست و او 
به اين نتيجه مي رسد كه رسيدن به جايگاه بالاتر بدون 
هيچ تلاشي امكانپذير نيست. در واقع اين فيلم را از روي 
شخصيت يكي از دانش آموزانم ساختم كه دوست داشت 
دكتر شود اما تلاشي نمي كرد! بعد از ساخت و نمايش 
اين فيلم، ديدم كه اين دانش آموز به تكاپو افتاده تا درس 
بخواند، هنوز هم با او ارتب��اط دارم و جزو دانش آموزان 
خيلي خوب من است، امسال در كنكور شركت كرد و 

اميدوارم نتيجه خوبي بگيرد. 
 برآيند اقدامات شما نشان مي دهد فراتر از 
يك معلم رفتار كرديد و خودتان را محدود 
به محتواي كتب درس�ي نكرديد. ش�ما با 
تلاش هاي تان بهترين ن�وع تعليم و تربيت 
را در اختيار دانش آموزان تان قرار داديد، 
اما ش�اهد آن هس�تيم در عمده مدارس و 
كلاس هاي درس بر حفظيات كتب درسي 
تأكيد زيادي مي شود و به دانش آموز اجازه 
آزادي عمل نمي دهند؛ موضوعي كه باعث 
دلزدگي بسياري از بچه ها نسبت به كتاب و 

كلاس هاي درس شده است. 
من هم��واره به تدري��س مهارت محور تأكي��د دارم و 
به نظ��رم بايد از تدريس س��نتي، يعن��ي گوش دادن 
دانش آم��وز، حف��ظ ك��ردن دروس و ج��واب دادن 
طوطي وار محتواي درسي عبور كنيم. متأسفانه سايه 

اين تدريس س��نتي هنوز در عمده مدارس سنگيني 
مي كند، معلم متكلم وحده اس��ت و دانش آموز فقط و 
فقط بايد روي نيمكت بنشيند و به درس گوش بدهد! 
نتيجه آن هم يك خروجي تاريك اس��ت كه مطلوب 
نيست. متأسفانه هنوز نتوانس��ته ايم اين روند اشتباه 
را در تمام مدارس تغيير دهي��م اما حداقل تلاش من 
بر اين بود تا در كلاس درس خودم، تغيير مسير بدهم 
و روي مهارت دانش آموزان كار كنم؛ اينكه من معلم، 
كمترين كار را انجام بدهم و بيش��تر كارها را بر عهده 

بچه ها بگذارم. 
 نتيج�ه اي�ن نح�وه تدري�س خ�ود را كه 

مهارت محور است، چگونه مي بينيد؟ 
بعد از تدريس در مدارس مختلف شهري و روستايي 
نتايج بسيار مؤثري را ديدم. حالا دو سال است كه مدير 
مدرسه هستم و در شهر خودم ساكن شده ام. از همان 
دوران دانشجويي و بعد از آن دوران معلمي چالش هاي 
آموزش و پ��رورش دغدغه م��ن ش��د. اصلي ترين اين 
دغدغه ه��ا مربوط ب��ه كيفيت نامطل��وب آموزش در 
مدارس دولتي بود، به همين دليل تمام تلاشم را كردم 
تا از روز اول، در كلاس درسي كه معلمي آن را بر عهده 
گرفتم،  مهارت محور تدريس كنم و هر آنچه را در توانم 
هست در اختيار دانش آموزانم قرار دهم. حالا كه مدير 
مدرسه هستم هم تمام تلاش��م بر اين است كه تمام 
دانش آموزان اين مدرسه با شيوه تدريس مهارت محور 
آموزش ببينند و رش��د كنند. همانط��ور كه مي دانيد 
اين مدارس از كيفيت آموزش ضعيفي برخوردارند و 
هر كس��ي كه بتواند فرزندش را در مدارس غيردولتي 
ثبت نام مي كند تا بهتر آموزش ببيند، به همين دليل 
با همكارانم جلسه گذاشتيم كه بررسي كنيم راهكار 
بهبود وضعيت آموزش در مدارس دولتي چيس��ت؟  
براي اين كار هم يك مدرسه دولتي ضعيفي را انتخاب 
كرديم و اقداماتي را انجام داديم. اين مدرسه، در منطقه 
آسيب خيز كه از سال1353 تأس��يس شده بود، قرار 
داشت، فقط و فقط هم 2ميليون تومان بودجه داشت! 
 براي همين بايد نهايت خلاقيت را به كار مي گرفتيم كه 
به پول نياز نداشته باشيم، در واقع بايد جور اين بي پولي 
را نيروي انساني مي كشيد، بنابراين آستين همت را بالا 
زديم و همراه و همدم بچه ها ش��ديم، تصميم گرفتيم 

اردوهاي شبانه روزي را آغاز كنيم. 
 در اين اردوهاي شبانه روزي چه كارهايي 

انجام مي شود؟
در اين اردوها كه هر ماه برگزار مي شود، دانش آموزان 
يك شبانه روز در مدرسه مي مانند، آنجا مي خوابند و 
كنار يكديگر مهارت هاي زندگ��ي را ياد مي گيرند، در 
اين شبانه روز، بچه ها خودشان غذا درست مي كنند، 
نظافت كلاس ها را انجام مي دهند و آخر شب هم كنار 
يكديگر فيلم مي بينند. ما همزمان با اين فعاليت ها، به 
صورت غيرمستقيم به آنها آموزش مي دهيم كه چطور 
صحبت كنند، نحوه صحيح خوابيدن چگونه اس��ت و 
ساير نكاتي كه بايد در زندگي ياد بگيرند را در اين اردو 

به آنها مي آموزيم. 
 بودجه اين اردوها چگونه تأمين مي شود؟ 

به گون��ه اي برنامه ريزي كرديم كه اي��ن اردوها خرج 
زيادي نداش��ته باش��د، مثلًا بچه ها بعد از صرف ناهار 
از خانه به مدرسه بيايند و ش��ام و صبحانه هم ساده و 
مختصر باشد و خودش��ان تهيه كنند، حتي گاهي در 
اين اردو،  آب مدرسه را از 8 شب قطع مي كنيم و يك 
بطري آب يك ليتري در اختيارشان قرار مي دهيم تا 
قدر اين نعمت را بدانند و صرفه جويي را ياد بگيرند. در 
كنار اردوهاي شبانه روزي مدرسه، اردوهاي علمي هم 

برگزار مي كنيم. 
 در س�ال تحصيلي گذش�ته چن�د اردوي 
علمي برگزار كرديد و هدف تان از برگزاري 

آن چه بود؟
فقط در سال گذشته 43بار براي اردوي علمي از مدرسه 
بيرون رفتيم كه متناسب با دروس بچه ها بود، مثلًا آنها 
را به كارخانه آجر برديم تا كوره و مراحل پخت آجر را 
ببينند، همچنين براي آشنايي شان با مشاغل مختلف، 
آنها را به كارگاه مبل س��ازي، نانوايي و كابينت سازي 
برديم تا صفر تا صد كارهاي ش��ان را از نزديك ببينند 
و بهتر براي انتخاب ش��غل آينده شان تصميم بگيرند. 
متأسفانه بس��ياري از دانش آموزان فكر مي كنند 
مهندس��ي يا مثلًا كارمندي براي شان بهترين 
ش��غل اس��ت اما وقتي مي بينن��د درآمد يك 
كابينت ساز سه برابر درآمد يك كارمند است، 

ممكن است جذب اين كار شوند. 
 هزينه اين اردوهاي علمي چقدر تمام شد 

و بودجه اش را چطور تأمين كرديد؟
هزينه  اصلي مربوط به اي��اب و ذهاب بود كه از 
اتوبوسي استفاده مي كرديم كه تخفيف خوبي 
به ما مي داد و وقت��ي هزينه  نهايي را تقس��يم 
مي كرديم، ش��ايد هر گردش علم��ي براي هر 
دانش آم��وز 20هزارتومان تمام مي ش��د. يكي 
از اتفاقات خ��وب اين بود كه وقت��ي اوليا خبر 
اين اردوها و حس و حال خوب فرزندش��ان را 
مي ديدند، مش��اركت مي كردند، حتي خيلي 
از اوليا هزين��ه اردوي دانش آم��وزي كه توان 
پرداخت آن را نداش��ت، متقبل مي ش��دند تا 
همه بچه ها بتوانند از اين امكان استفاده كنند. 
خوشبختانه در مدرسه ما هيچ وقت هيچ دانش آموزي 

به خاطر بي پولي از آموزش محروم نمي شد. 
 ش�ما با اين كارها، درس اقتص�اد هم به 
بچه ها و خانواده هاي ش�ان مي دهيد، در 
واقع رمز موفقيت شما اين است كه كاري 
به كم وكاستي ها نداريد و از هر آن چيزي 
كه هست به بهترين شكل ممكن استفاده 

مي كنيد. 
بله، يك جمله معروف اس��ت ك��ه مي گويد آدم هاي 
ضعيف به اندازه داشته هاي ش��ان كار مي كنند. من 
نمي خواه��م آدم ضعيف��ي باش��م كه م��دام از بابت 
نداشته ها غر مي زند و كاري هم انجام نمي دهد. اين 
موضوع مهمي است كه بايد به بچه ها ياد بدهيم. بچه ها 
بايد در مدرس��ه، علم اقتصاد بياموزند. ما از روز اول، 
نقشه راه مان، س��ند تحول بنيادين آموزش و پرورش 
بود، مي خواهيم اين سند را با وجود همه كم وكاستي ها 
و نداشته هاي مان در مقياس كوچك تر و در مدرسه 
اجرا كنيم. همانطور كه مي دانيد سند تحول بنيادين 
شش ساحت اس��ت كه دانش آموز بايد در اين شش 
ساحت، رش��د و تعالي پيدا كند، اما متأسفانه كمتر 
به آن توجه مي ش��ود. در يكي از س��احت هاي سند 
تحول بنيادين به آش��نايي دانش آموزان با مس��ائل 
اقتصادي اشاره شده است. به اين منظور ما قسمتي از 
حياط مدرسه را تقسيم بندي و آن را به صورت شش 
باغچه درست كرديم، باغچه هاي 6 در5متر كه در آن 
درخت هاي مثمرثمر كاشتيم تا بچه ها از آن استفاده 
كنند، به اين ترتيب كه دانش آموزان هر كلاس، يك 
درخت دارند و زير درخت، گياهان دارويي و سبزيجات 
مي كارند و پرورشش مي دهند. در نهايت محصولات 
باغچه را در فروش��گاهي كه براي شان ايجاد كرديم، 
مي فروش��ند. در واقع هدف مان اين است كه آنها به 
كشاورزي به عنوان شغل نگاه كنند و براي خودشان 
درآمدي داشته باش��ند. اميدمان اين است كه همه 
مدارس دولتي بتوانند يك الگو باش��ند و سند تحول 
بنيادين در آنها اجرا شود تا همه دانش آموزان بتوانند 

از كيفيت آموزشي بالايي برخوردار شوند. 
 جالب است كه شما برخلاف عمده مدارس 
دولتي به تربيت ب�ه اندازه تعلي�م بچه ها 
اهميت مي دهيد. دليل اين دغدغه مندي 

شما براي تعليم و تربيت بچه ها چيست؟ 
سال اولي كه كنكور دادم با توجه به علاقه اي كه به فيزيك 
هس��ته اي داش��تم، همه اولويت هاي انتخاب رشته ام را 
فيزيك هسته اي تعيين كردم، در نهايت همين رشته را در 
سمنان قبول شدم اما پدرم مخالفت كرد و نظرم را تغيير 
داد كه فيزيك هس��ته اي نخوانم. دليل اصلي مخالفت 
 پدرم اين بود كه اين رش��ته سياس��ي است. سال بعدي 
مجدداً در كنكور ش��ركت كردم و در رشته علوم تربيتي 
آموزش ابتدايي در دانش��گاه تربيت معلم قبول ش��دم، 
هر چند تا ترم سوم دانش��گاه علاقه چنداني به معلمي 
نداشتم اما بعد از گذراندن س��ه ترم دانشگاه، با خواندن 
كتاب فلس��في تعليم و تربيت ش��هيد مطهري و از اين 
دست كتاب ها، متوجه شدم معلمي صرفاً انتقال دانش 
به دانش آموز نيس��ت و به آن علاقه مند شدم. فهميدم 
اين شغل چه تأثير ش��گرفي در انسان سازي دارد و اصلًا 
معلمي يعني همين انسان سازي. متوجه شدم خيلي از 
معلمان مسير را اشتباه مي روند و تصميم گرفتم تبديل 
به يك معلم متفاوت ش��وم. نمي خواس��تم مانند عمده 
معلمان مفاهيم درس��ي را با زور وارد مغز دانش آموزان 
كنم كه سال ها بعد آن را از ياد ببرند. مي خواستم كارهاي 
اثر بخش و پرفايده اي انجام دهم، به همين دليل از همان 
زمان دانشگاه مسائل را نقادانه نگاه مي كردم تا راهكاري 
براي شان پيدا كنم. حالا سال ها گذشته و از آن روز تا به 
حال، مجموعه اي از كارهاي خلاقانه را در مدرسه دولتي 
پياده كرده و نشان داده ايم مي شود با وجود همه مشكلات 
و نداشته ها، بهترين  كارها را انجام داد. همه اينها را مديون 
يك تيم فرهنگي هستم كه در اين سال ها همراهي ام كرد 
و در اين مدرسه دغدغه  بچه ها را داشت. آرزويم اين است 
كه همه مدارس دولتي بتوانند به س��مت كيفي س��ازي 
حركت كنند. بايد مدارس از نظر ني��رو و بودجه تقويت 
شوند و دست مدير براي انجام يكسري كارها باز گذاشته 
شود. اميدوارم اين آرزو تحقق پيدا كند و روزبه روز مدارس 

دولتي به سمت بهترشدن حركت كنند.

ايمان قنبري متولد ۱۸آذر۱۳۷۲ توانسته است طي سال هاي گذشته در يك روستاي 
دورافتاده، بهترين و كيفي ترين آموزش را در اختيار دانش آموزان آنجا قرار دهد؛ درست 
در نقطه اي كه مدرسه اش تا مدت ها برق نداشت و فاقد امكانات اوليه بود، به همين دليل 
بچه ها با مشكلات زيادي براي يادگيري دروس مواجه مي شدند. اين معلم خلاق به جاي 
آنكه با ديدن مشكلات  پا پس بكشد و بگويد »نمي ش�ود«، راه متفاوتي را انتخاب كرد 
تا بهترين مس�ير را براي آينده دانش  آموزانش ترسيم كند، آن  هم  نه اينكه صرفاً كتب 
درسي را به آنها بياموزد و به سوادآموزي شان اكتفا كند، بلكه با اقدامات خود نشان داد 
با وجود همه كم و كاستي ها مي شود قدم هاي بزرگي برداشت و آموزش باكيفيتي را در 
اختيار بچه ها قرار داد تا آينده بهتري براي شان ترسيم كنند. اين معلم خلاق، بهترين 
  اردوهاي علمي را با هزينه بسيار كم برگزار كرده اس�ت تا دانش آموزانش را با مشاغل 
مختلف آشنا كند و از همين حالا آنها را به فكر وادارد كه براي آينده شغلي شان تصميم 
بگيرند تا در همان جهت گام بردارند. »جوان« ب�ا اين معلم دغدغه مند گفت وگو كرد و 
الزاماتي را كه براي بهبود نظام آموزشي در تمام مدارس كشور نياز است، از او جويا شد. 

مهسا گربندي
      گفت و گو

ضرورت توجه به پرورش در كنار آموزش
در گفت وگوي »جوان« با يك معلم دغدغه مند و خلاق

کارمعلمساختنانسانهاست
نهصرفاًآموزشکتابدرسی

بايد از تدريس سنتي، 
يعني گوش دادن 
دانش آموز، حفظ 

كردن دروس و جواب 
دادن طوطي وار 
محتواي درسي 

عبور كنيم. متأسفانه 
سايه اين تدريس 

سنتي هنوز در عمده 
مدارس سنگيني 

مي كند، معلم 
متكلم وحده است 
و دانش آموز فقط و 

فقط بايد روي نيمكت 
بنشيند و به درس 

گوش بدهد! نتيجه 
آن هم يك خروجي 

تاريك است كه 
مطلوب نيست

يك جمله معروف 
است كه مي گويد 

آدم هاي ضعيف به 
اندازه داشته هاي شان 

كار مي كنند. من 
نمي خواهم آدم 

ضعيفي باشم كه مدام 
 از بابت نداشته ها 
غر مي زند و كاري 

هم انجام نمي دهد. 
اين موضوع مهمي 

است كه بايد به بچه ها 
بدهيم ياد 

نمي خواستم مانند 
عمده معلمان مفاهيم 

درسي را با زور وارد 
مغز دانش آموزان كنم 
كه سال ها بعد آن را از 
ياد ببرند. مي خواستم 

كارهاي اثر بخش 
و پرفايده اي انجام 

دهم، به همين دليل از 
همان زمان دانشگاه 

مسائل را نقادانه نگاه 
مي كردم تا راهكاري 

براي شان پيدا كنم


